
Informe del rector 

Consell de Govern 30 abril de 2010 

 

Condol. El rector demana que consti en acta el condol pel traspàs de Jordi Blasco 
Lorente, professor titular del Departament de Matemàtica Aplicada I, i de Pere 
Margarit Ronsano, del Servei d'Obres i Manteniment del Campus de Terrassa. 

 

El rector comença l’informe detallant la composició del Consell de Direcció en 
aquesta nova etapa de govern de la UPC que s’acaba d’encetar (vegeu la pàgina 
http://www.upc.edu/la-upc/la-institucio/govern-i-representacio al web de la UPC). 
També explica els canvis en el Consell Social que afecten els fins ara representants 
del Govern de la Generalitat de Catalunya, Joaquim Tosas i Carles Ponsa, que han 
estat substituïts per Cristian Rovira i Carles Sumarroca. 

D’altra banda, el rector informa de la recent dimissió del director en funcions de 
l’Institut de Sostenibilitat, Albert Cuchí, a qui agraeix la tasca desenvolupada. A això 
afegeix que mentre no nomeni un nou director o directora, el vicerector adjunt Pérez 
Foguet assumirà la direcció de l’Institut.  

 

Decret de doctorat. En relació amb la darrera reunió del Consell d’Universitats, el 
rector explica que es va informar de l’estat del Reial decret de doctorat, que, segons 
sembla, incorporarà algunes de les línies definides per la recentment creada Escola 
de Doctorat de la UPC. Apunta que entre les observacions que en el seu moment es 
van fer sobre el text, en sobresurt la de reconèixer la durada real d’aquests estudis 
(que passen de tres anys + 1 +1 a quatre + 1), la qual cosa ha de permetre una 
correspondència entre la previsió de la durada de les beques que s’atorguen, segons 
l’esborrany de la Llei de la ciència, i la durada dels estudis. 

 

Decret de l’estudiantat. El rector informa de l’estat del Decret de l’estudiantat i 
assegura que, es tracta d’un text massa exhaustiu, que entra en conflicte amb alguns 
aspectes la competència dels quals recau sobre les universitats. Afegeix que el text 
no resol la regulació dels procediments sancionadors, que daten de l’any 1954. 
Sobre la base d’aquestes i altres qüestions s’ha demanat que es reelabori el text del 
Decret.  

 

Un nou model de finançament universitari per a les universitats espanyoles. El 
rector informa que ha tingut lloc una reunió conjunta entre el Consell d’Universitats i 
els consellers i conselleres de les comunitats autònomes espanyoles (Conferència 
General de Política Universitària) per presentar el document elaborat pel Ministeri 
d’Educació, que hauria de permetre avançar cap a un nou model de finançament de 
les universitats. Tot i això, el rector informa que el secretari d’Estat, Màrius 
Rubiralta, va avançar, en el decurs de la reunió, que fins el 2013 la situació 
econòmica obliga a una pràctica congelació de les inversions i que, en qualsevol 
cas, l’estratègia governamental s’adreça a dissenyar un model amb la mirada posada 
en el 2020 més que no pas en el 2015. A aquestes circumstàncies el rector hi 
afegeix la seva preocupació per la manca de concrecions sobre el model que es 
pretén, així com la manca de competències efectives del Ministeri en relació amb el 
finançament de les universitats, atès que aquestes competències s’han transferit a 
les comunitats autònomes.  

 



Reserva de places per als CFGS. El rector informa que la UPC ha fet arribar dues 
cartes al ministre d’Educació. Una, en relació amb la no reserva de places per 
accedir a la universitat des dels cicles formatius de grau superior (CFGS), . Esmenta 
que la situació és especialment complicada pel fet que aquest curs no hi ha cap 
prova d’accés prevista. D’aquí que, com a mesura, se sol·licita una pròrroga del 
procediment que regia fins ara. L’altre escrit sol·licita el reconeixement formal de la 
UPC com a organitzadora de l’Olimpíada d’Informàtica. 

 

La reserva de nom de l’Enginyeria en Edificació. El rector informa sobre la 
sentència del Suprem sobre un recurs del Col·legi Oficial d’Enginyers Industrials 
relativa a la reserva de nom de l’Enginyeria en Edificació. Explica que la reserva de 
nom s’ha suprimit, però que la UPC està a l’espera de la interpretació del Ministeri 
pel que fa a la seva utilització, i que quan aquesta es produeixi s’actuarà en 
conseqüència.  

 

Consell Interuniversitari de Catalunya. El rector informa de la darrera reunió del 
Consell, en el decurs de la qual es va tractar de la proposta d’estudis per al curs 
2010-2011. El document presentat, d’una banda, establia la supressió de 30 màsters 
per matrícula insuficient o per agrupació d’estudis, i, de l’altra, contenia una proposta 
per congelar el nombre actual de graus, que, finalment, no va ser acceptada a causa 
de la pressió exercida per alguns rectors. 

El rector informa sobre l’estat de les modificacions de la Llei d’universitats de 
Catalunya i afegeix que no s’avança, la qual cosa porta a pensar que no s’arribarà a 
temps que el Parlament les aprovi abans no acabi aquesta legislatura. En un altre 
ordre de coses, el rector informa sobre la llei que regula l’Agència per a la Qualitat 
del Sistema Universitari de Catalunya (AQU) per anunciar que s’hi han afegit alguns 
annexos per tal de poder regular també l’Agència de Gestió d’Ajuts Universitaris i de 
Recerca (AGAUR). Un fet, aquest, que ha creat noves dificultats, per la qual cosa es 
mostra partidari de suprimir aquests annexos, de manera que es pugui avançar. 

 

El Pla de recerca i innovació. El rector es referix a l’aprovació del Pla de recerca i 
innovació de Catalunya, que focalitza la recerca emergent entorn de 17 àmbits en els 
quals s’han d’encabir els grups de recerca. Mostra la seva perplexitat pel fet que en 
aquesta qüestió, les TIC es considerin com un tema transversal. Apunta que, en 
aquest sentit, la UPC ha traslladat la seva preocupació. 

 

Universitat de la Mediterrània. El rector informa que, arran de la situació viscuda fa 
uns dies en el trànsit aeri per causa de les cendres del volcà islandès, no s’ha pogut 
fer la reunió de la Universitat de la Mediterrània. Afegeix que, per contra, sí que s’ha 
fet un viatge, promogut pel Departament d’Innovació, Universitats i Empresa (DIUE), 
a Síria i Egipte i explica que hi va assistir el rector de la Universitat de Lleida en nom 
de les universitats catalanes. Afegeix que hi ha  un nou viatge programat en aquest 
marc d’iniciatives de la Generalitat de Catalunya, a Xangai, i que en representació de 
les universitats catalanes en aquesta ocasió hi assistirà el vicerector Josep 
Casanovas. 

 

Serra Húnter. Informa el rector que s’està reformant la segona fase del programa 
Serra Húnter, el qual es prorrogarà, i que sobre el pla de finançament —s’acaba 
l’actual— la Generalitat de Catalunya s’ha compromès a presentar-ne una proposta, 
com a mínim per al 2011, abans de l’estiu.  



 

La creació del Consorci Universitat de Catalunya. El rector informa del document 
base que ha de permetre debatre sobre la constitució del Consorci Universitat de 
Catalunya, un consorci que assumiria tasques comunes a les universitats, com ara 
l’oficina de preinscripció, l’organització de les proves d’accés a la universitat (PAU) o 
altres competències que les universitats hi haurien de traslladar. Afirma que es tracta 
d’un tema complicat que caldrà veure com evoluciona. 

El rector informa sobre la proposta de modificació del conveni col·lectiu del PDI 
laboral (PDI-L) i explica que es troba en vies de solució el problema que s’havia 
generat amb la sentència que declara no obligatòria la jubilació als 65 anys dels 
membres d’aquest col·lectiu. 

 
Funiber. El rector explica la seva compareixença davant els tribunals en relació amb 
el cas Funiber i proposa la convocatòria d’una comissió docent extraordinària per 
analitzar a fons totes les actuacions dutes a terme després de la reunió del febrer del 
2009 i informar-ne. 
 
 
Relacions institucionals. El rector informa de la visita d’una delegació de la 
Universitat Tecnològica de Panamà encapçalada per la seva rectora, Marcela 
Paredes, i de la seva assistència a l’acte de benvinguda als delegats del Forum 
Estratègic Europeu sobre Infraestructures de Recerca  (ESFRI), en una reunió 
organitzada pel Barcelona Supercomputing Center. 
 
Informa també de l’entrevista mantinguda amb Alfons Sauquet, degà d’ESADE, i amb 
el conseller d’Economia i Finances, Antoni Castells, per tractar sobre el finançament 
del KIC de l’Energia i les aportacions tant del Ministeri com de la Generalitat, i de la 
reunió sobre la integració de l’EUETIB al sistema universitari públic de Catalunya, a 
la qual varen assistir Josep Ribas, director general d’Universitats, i la sotsdirectora 
general de Planificació Econòmica, Esther Morales, entre altres persones. Anuncia 
que la previsió és integrar l’Escola l’1 de gener de 2012. 
 
El rector explica que ha tingut lloc una reunió sobre la convocatòria de Campus 
d’Excel·lència amb el delegat especial de l’Estat al Consorci de la Zona Franca, 
Manuel Royes, l’alcalde de Barcelona, Jordi Hereu, l’alcaldessa de L’Hospitalet, 
Núria Marín;,el secretari general d'Universitats, Màrius Rubiralta, i el rector de la UB, 
Dídac Ramírez. Explica que la UPC participarà, d’una banda, en el projecte BIOPOL, 
que lidera la UB, i, de l’altra, en una proposta centrada en l’energia amb els pols 
d’activitat als campus Diagonal Besòs i de Terrassa, i a l’ETSAV.  
 

 

Premis: 

• Premi Ciutat de Barcelona 

Atorgat al professor Jordi Badia per l’Ajuntament de Barcelona en reconeixement 
al projecte de recuperació del complex de Can Framis al Poblenou com a millor 
obra d’arquitectura duta a terme el 2009 a Barcelona.  

• Regata Gran Prix de l’Atlàntic 2010 

El veler Infoveleros, tripulat pel professor Josep Font i Soldevila, ha quedat en 
tercera posició en aquesta regata entre Espanya i la República Dominicana.  

• Final Mundial del Concurs de Programació ACM-ICPC 



Els estudiants Josep Àngel Herrero (ETSETB i FME), Marc Viñals (FME i FIB) i 
Lander Ramos (FME i FIB), integrants de l’equip UPC-2, han assolit la posició 36 a la 
final mundial d’aquest concurs de programació, que va tenir lloc a la Xina (Harbin).  

• Millor projecte del Campus Innovació i Emprenedoria de l’ETSEIAT 

El projecte guanyador ha estat “Intelligent labels”, dels estudiants Paqui Ruiz, 
Josep Ventura, Josep Hinojosa i Manuel Perpiñán. El Campus, organitzat per la 
UPC, la Generalitat de Catalunya i l’Ajuntament de Terrassa, també ha atorgat un 
segon premi a “Greenpet”, dels estudiants Francesc Anguela, Martí Arasanz, Jordi 
Jaria, Josep M. Martorell i Sofia Sánchez.  

• Premi Nacional d’Arquitectura 

Atorgat a Carlos Ferrater pel Ministeri d’Habitatge en reconeixement a la seva 
trajectòria com a arquitecte.  

• Pilot pel Formula Student 2010 a Silverstone (Anglaterra) 

Xavier Bassons, estudiant de l’ETSEIAT, serà l’encarregat de pilotar el cotxe 
EcoR2 en el Formula Student d’enguany, després que s’hagi proclamat millor pilot 
a les proves que es van fer en el Karting Racing Dakart de Parc Vallès. 

• Premi Projecte de Fi de Carrera UPC-Fundació Universia 

(Per premiar i promoure l’elaboració de PFC que tinguin com a objectiu l’obtenció 
de productes, dispositius, aplicacions informàtiques, etc. destinats a afavorir 
l’accessibilitat i integració de les persones amb discapacitat en un entorn 
sociolaboral). 1r premi: Lluís Girós, pel seu projecte “Estudi, disseny i optimització 
de cadires de rodes esportives per a persones amb mobilitat reduïda i processos 
de fabricació”. Dos accèssits: Andreu Canut, pel seu projecte “Equipaments per a 
la recuperació de la muralla de Castellbò”, i Jesús Colorado, pel projecte “Sistema 
d’avís per a persones amb discapacitat auditiva”. 

• Certificat 3P de l’excel·lència en innovació 

Atorgat a UPCnet per l’agència AIDIT. Aquest segell permet mesurar la capacitat 
innovadora de les empreses a través de tres àmbits d’actuació: persones, 
projectes i processos.  

• Medalla al Mèrit Professional 

Atorgada al professor Benjamín Suárez Arroyo pel Col·legi d’Enginyers de 
Camins, Canals i Ports. 

• Premi ICREA Acadèmia 2009 

Atorgat als professors Jordi García Ojalvo, Jordi Llorca i Cristina Masoller per 
l’ICREA, en reconeixement a la seva tasca de recerca.  

• Premi NOVARE al projecte V2M, liderat pel CITCEA 

Atorgat per ENDESA, amb un valor de 500.000 euros, destinats a finançar el 
projecte Vehicle2Microgrid (V2M), juntament amb l’Institut de Recerca en Energia 
de Catalunya (IREC) i la Universitat Catòlica de Lovaina (KUL). 

 


